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اولاد آدم

مقاله سوم عجائب المخلوقات 
وغرائب الموجودات!

اولاد آدم به ش��ما بش��ارت بده��د ك��ه مي خواهد مقاله س��وم كتاب 
عجائب المخلوقات و غرائب الموجودات را بعد از هش��ت قرن بنويسد 
و تكليف علمي خود را به انجام برس��اند. لابد مي گوييد اين ديگر چه 
ترفندي است و اين كتاب را در كدام بازار مكاره بايد خريد و اصلًا يك 
مقدمه اي بنويس كه اين كتاب چيست و آن مقاله سوم براي چيست و 

ما كيستيم و علت اين عمليات ژانگولر چيست و.... 
عارضم ب��ه حضورتان ك��ه اين قص��ه دراز اس��ت. اما ب��ه خاطر طبع 
حقيقت جوي ش��ما خوانندگان عزيز، مطالبي را قلمي مي كنم. يعني 
بيشتر دوست داشتم به جاي مقاله س��وم، كتاب خاطراتم را بنويسم 
اما الان وقتش نيس��ت. يكهو روزنامه خودمان يا آنه��ا را بر مي دارد و 
قسمت هايي از آن را روي سايتشان مي گذارند و من كه به عالم و آدم 
جوابگو نيستم، بايد جوابگو ش��وم! الان هم كه همه دنبال اين هستند 
كه از اولاد آدم آتو بگيرند. پس فقط در مورد مقاله سوم و كتاب مزبور 

قلمفرسايي مي كنم و شما هم به من دل بدهيد!
كتاب عجائب المخلوقات و غرائب الموجودات )شگفتي هاي آفريدگان 
و موجودات( كتابي است در زمينه هيئت و جهان شناسي و علم الاشيا 
و شگفتي هاي عالم خلقت، نوشته زكريا قزويني. قزويني اين كتاب را 
نخست به زبان عربي نوشت و سپس خود نسخه اي فارسي از آن تدوين 
كرد. تاريخ نوش��تن عجايب المخلوقات را به سال ۶۷۸ هجري قمري 
مطابق با ۱۲۸۰ ميلادي گزارش كرده اند. دست نوشته اصلي آن در حال 
حاضر در موزه مونيخ آلمان موجود است. اين كتاب به چندين زبان زنده 
دنيا ترجمه شده است. كتاب شامل چهار مقدمه و دو مقاله است. مقاله 
اول در عُلويات؛ مقاله دوم در سُفليات، كه ش��امل عناصر و معدنيات، 
نباتات و حيوانات است. در مورد تمام كائنات روي زمين، بروج، ماه ها، 
فصول سال، س��تارگان، زمين، كوه ها، درياها، رودها، جانوران، و تمام 
موجودات دنيا سخن رفته  است. ش��ايد اگر عمر او دراز مي بود و الان 
مي خواست كتاب را ادامه دهد، معاملات عجيب و پيشنهادات غريب 
اقتصادي در ايران را هم به آن اضاف��ه مي كرد! )فكر بد نكنيد، اصلًا بنا 

نيست سراغ كرسنت و استايل اويل و بابك و مامك و فرانك بروم!(
اصلًا حالا كه اينطور ش��د، خودتان اين خبر را بخواني��د و ببينيد كه 
تدبيريان چگونه به اولاد آدم انگيزه حي��ات مجدد و وقايع نگاري يك 
اقتصاد از پيش فشل شده را در قالب مقاله سوم مي دهند! شايد كتاب با 
اين مقاله تجديد چاپ شده و اولاد آدم هم يك حياط وسط شمال شهر 
تهران، حالا ولنجك نه، همان نياوران خودما ن خريد و عاقبت به خير 

شد و عمري به موجري گذراند!
انگيزه مقاله سوم:

در حالي كه سال گذشته ۱۵۰ هزار تن مرغ و تخم مرغ ايران صادر شده و 
اين روند در سال جاري با در نظر داشتن بازارهاي جديدي مانند روسيه 
رو به توسعه است، يك اتفاق جالب رخ داده اس��ت و آن اينكه روسيه 
نيز براس��اس رايزني هاي صورت داده با ايران، خواهان صادرات مازاد 
گوشت قرمز و مرغ خود به ايران است! يعني ماه ها است كه ايران براي 
صادرات مرغ مازاد خود به روسيه برنامه ريزي مي كند و موافقت نامه هاي 
بهداشتي در اين باره به امضا رسانده است. يعني گوش شيطان كر، توليد 
مرغ و تخم مرغ در سال هاي اخير در ايران آنقدر مناسب بوده كه نگو و 
بنا براعلام مسئولان امر، ميزان توليد اين محصولات حتي كمي بالاتر از 
ميزان مصرف هم بوده و اصلًا ربطي به حذف از سفره نفتي و سبد كالاي 
خانوار نداشته است. يعني در بيشتر ايام سال، مرغداران از قيمت كم 
مرغ گلايه مي كنند و براي همين گلايه ها هم هست كه براي صادرات 
بخش مازاد آن برنامه ريزي مي شود. يعني بالاخره همه مي گويند اگر در 
دولت تدبير روي چيزي برنامه ريزي نشده، اما روي مرغ ها و تخم مرغ ها 
برنامه ريزي شده! ما بالاخره تمام تخم مرغ هايمان را بي سبد مي فروشيم 

و از اينجور لاطائلات اولاد آدمي!
اولاد آدم به شما بش��ارت بدهد كه در همين راس��تا پيش بيني توليد 
گوش��ت مرغ در س��ال جاري ۲ ميليون و ۱۰۰ هزار تن اس��ت و رقم 
صادرات مرغ و تخم مرغ ايران در سال گذشته ۱۵۰ هزارتن بوده كه اين 
رقم در سال جاري رو به توسعه است. اما چه نشسته ايد كه در نشست 
اخير وزراي كش��اورزي ايران و روس��يه علاوه بر، اعلام فراهم ش��دن 
شرايط صادرات محصولات ۲۵ شركت ايراني به روسيه در سه بخش 
شيلات، لبنيات و طيور، خبري از طرف مقام روس اعلام شد كه تعجب 
خبرنگاران حاضر در نشست را بر انگيخت. اولاد آدم كه آدم نبود تا در آن 
نشست، نشسته باشد اما خبر را خواند و همين خوانش او سبب رانشش 

به سوي نوشتن فرسايشي مقاله سوم كتاب مزبور شد. 
الكساندر نيكو لاويج تكاچف وزير كشاورزي فدراسيون روسيه گفت: 
صادر كنندگان روس��ي علاقه مند به صادرات گوش��ت و مرغ حلال به 
ايران هس��تند، زيرا توليدات ما در اين بخش توسعه پيدا كرده است و 
با توليد مازاد روبه رو هستيم. وي ياد آور شد: در نوامبر ۲۰۱۵ بازرسان 
ايراني از سه شركت محصولات گوشتي واقع در روسيه بازرسي كردند 
و دو شركت جوابگوي تقاضاي ايران بود و همچنين در اين هفته هم باز 
بازرسان ايراني از سيستم كنترل محصولات گوشتي بازرسي تكميلي 
انجام مي دهند و اميدوارم نتيجه اين مس��ئله موفقيت آميز باشد. اين 
مقام روس با اش��اره به اينكه بنده در اين س��فر به عنوان يك تاجر به 
ايران آمده ام، افزود: ما از نمايندگان شركت هاي روسيه دعوت به عمل 
آورده ايم تا با آمدن به ايران با بازار آن آش��نا شوند. به همين منظور از 
شركت هاي ايراني نيز بازرسي هايي كرده ايم كه اين شركت ها بتوانند 
محصولات خود را به روسيه صادر كنند، اما ما نيز انتظار داريم كه شما 

هم با واردات محصولات پروتئيني ما به كشور خود موافقت كنيد. 
واكنش ايران 

بنا بر اين گزارش حجتي وزير جهاد كشاورزي ايران در واكنشي سريع 
به اين خواسته در پاسخ به همتاي روس خود گفت: »ما موافق اين امر 
هستيم. « اما توضيح بيشتري در اين زمينه نداد. و حالا اولاد آدم مقاله 

سوم كتاب را در باب معاملات عجيب و غريب آغاز مي كند..... 

افزایش فروش بليت چارتري
رئي�س كميس�يون عم�ران مجل�س ب�ا بي�ان اين ك�ه پ�س از 
آزادس�ازي نرخ ه�ا »دُز« ف�روش بلي�ت چارت�ي هواپيم�ا 
ب�الا رف�ت، گف�ت:  در ش�رايطي ك�ه اكث�ر بليت ه�ا به ص�ورت 
چارت�ري فروخت�ه مي ش�ود س�ود اصل�ي را دلال مي ب�رد. 
سيدمهدي هاشمي در گفت وگو با تسنيم در خصوص آزادسازي نرخ 
بليت هواپيما اظهار كرد:  آزادسازي نرخ بليت هواپيما در قانون آمده و 

اختيار آن به دولت واگذار شده است. 
وي با تأكيد بر اين كه اجراي اين قانون يك سري پيش نيازها مي خواست 
كه بايد بر اساس آن آزادسازي انجام مي شد، تصريح كرد: اين موضوع را 
به مسئولان مربوطه تذكر داده و تأكيد كرديم كه وزارت راه و شهرسازي 

اقدامات لازم را در بحث آزادسازي نرخ ها انجام دهد. 
وي با يادآوري اين كه وزارت راه اعلام كرده كارهاي مورد نظر را انجام 
مي دهند، يادآور ش��د: طي نامه اي به وزارت راه اع��لام كرديم با توجه 
به فراهم نبودن زيرس��اخت ها، اجراي آزادسازي نرخ بليت هواپيما به 

مصلحت نيست و بايد ابتدا پيش نيازهاي آن اجرايي شود. 
وي ادامه داد: مسئولان ذي ربط مي گويند آزادسازي از نظر آنها صورت 
نگرفته و اين چيزي كه الان است همان چيزي است كه قبلًا بوده است.  
رئيس كميس��يون عمران مجلس با انتقاد از ف��روش بليت به صورت 
چارتري گفت: پس از اعلام آزادسازي دُز فروش چارتري بليت هواپيما 
بالا رفت و درصد بيشتري از بليت ها به اين صورت در اختيار مردم قرار 
گرفت.  هاشمي با تأكيد بر ضرورت ساماندهي آژانس هاي هواپيمايي 
گفت: اگر در بخش حمل ونقل هوايي رقابتي وجود نداشته باشد عملًا 
توس��عه اي نيز حاصل نمي ش��ود. در حال حاضر به دليل اينكه تعداد 
صندلي هاي پروازي محدود بوده، طبيعي است بليت ها به هر نرخي كه 

عرضه شود مردم چاره اي جز استفاده از آن را ندارند. 
وي با بيان اين كه در صورت توسعه و ساماندهي آژانس ها شاهد رقابتي 
شدن بازار خواهيم بود، افزود: در ش��رايطي كه اكثر بليت ها به صورت 

چارتري فروخته مي شود سود اصلي را دلال مي برد. 

 نباید انتظار كاهش
 سریع قيمت مسكن را داشت

رئي�س انجمن انبوه س�ازان مس�كن تهران ب�ا بيان اينك�ه قطعاً 
برجام ب�ر بخش مس�كن تأثيرگ�ذار خواهد ب�ود، گف�ت: با رفع 
تحريم ه�ا بخش س�اختمان متأثر از س�اير بخش ه�اي اقتصادي 
از رك�ود خ�ارج و عرض�ه مس�كن افزاي�ش پي�دا مي كن�د ام�ا 
نباي�د انتظار كاه�ش قيم�ت مس�كن را در كوتاه مدت داش�ت. 
حسن محتشم در گفت و گو با فارس در پاس��خ به اين سؤال كه مردم 
تصور مي كنند پس از برجام قيمت ها بخصوص قيمت مسكن كاهش 
خواهد يافت آيا اين انتظار درست و صحيح است، گفت: قطعاً بخش هاي 
مختلف اقتص��ادي به تبعي��ت از ورود پول هاي بلوكه ش��ده و رش��د 
سرمايه گذاري خارجي در كشور بعد از پساتحريم رونق خواهد گرفت و 

بخش مسكن نيز تحت تأثير اين وضعيت رونق خوبي خواهد گرفت. 
وي افزود: ب��ا رفع تحريم ها بخش مس��كن متأثر از س��اير بخش هاي 
اقتصادي از ركود خارج و عرضه و توليد مسكن افزايش پيدا مي كند، اما 
اينكه بخواهيم انتظار داشته باشيم قيمت مسكن بلافاصله و در كوتاه 

مدت كاهش يابد نه اينطور نخواهد بود. 
محتشم با بيان اينكه اگر قيمت تمام شده مس��كن كاهش يابد قطعاً 
مي توان ب��ه پايين آم��دن قيمت نهايي مس��كن اميدوار ب��ود گفت: 
رفع تحريم ه��ا و اجراي برج��ام در اقتصاد كلان كش��ور مؤثر اس��ت 
بنابراين با اجراي برجام امنيت بر اقتصاد كشور سايه خواهد انداخت و 
سرمايه گذاران خارجي امكان حضور در بازار ايران را پيدا خواهند كرد. 
رئيس انجمن انبوه سازان مسكن تهران با بيان اينكه از ماه هاي آينده 
با ورود تسهيلات مسكن به بازار مسكن مي توان به رونق بازار مسكن 
اميدوار بود، خاطرنشان كرد: صنعت ساختمان كه جزو صنايع داخلي 
است تحت تأثير رونق اقتصادي و گس��ترش مبادلات تجاري متحول 
مي ش��ود پس به نظر مي رس��د توزيع درآمد براي افراد جامعه بيشتر 
مي ش��ود، گردش نقدينگي راهكار مناسب تري نس��بت به سال هاي 
گذشته پيدا مي كند و همه اينها باعث مي ش��ود تا صنعت ساختمان 
تحت تأثير اجراي برجام از شرايط ركود خارج شود و آينده مثبتي براي 

آن پيش بيني مي شود. 

۴۵ درصد حوادث كار ساختماني است
مديركل بازرس�ي كار وزارت كار گفت: ۴۵ درصد حوادث ناشي از 
كار در ايران در بخش ساختمان بوده كه معادل 2/6 برابر دنيا است 
در حالي كه اين ميزان در كش�ورهاي پيش�رفته 1۷ درصد است. 
به گزارش مهر، محمد اصابتي گفت: به طور متوسط ۴۵ درصد حوادث 
ناشي از كار كش��ور در بخش ساختمان اس��ت در حالي كه اين آمار در 
بسياري از كشورهاي پيش��رفته حدود ۱۷ درصد است. بايد نقشه راه 
مدون در زمينه پيش��گيري از حوادث شغلي ترس��يم كرد، چراكه باور 
جمعي ما اين اس��ت كه نيروي كار س��الم، موتور محرك��ه يك جامعه 
پيشرو و بالنده است.  مديركل بازرسي كار وزارت كار با بيان اينكه اين 
آمار نگران كننده اس��ت و با تأكيد بر اينكه بايد در اين زمينه اقدامات 
پيش��گيرانه صورت بگيرد، اظهارداشت: ترسيم نقش��ه راه كاربردي و 
كار شناسانه در اين زمينه، اولويت اصلي است.  وي با بيان اين مطلب كه 
برآورد ها نشان مي دهد در حال حاضر هزينه هاي مستقيم و غيرمستقيم 
حوادث ناشي از كار نزديك به هزينه پرداخت يارانه ها است، گفت: اعمال 
جنبه هاي پيشگيري از حوادث صرف هزينه نيست بلكه سرمايه گذاري 
مستقيم است.  اين مقام مسئول در وزارت كار خاطرنشان كرد: همچنين 
داشتن ايمني كار از حقوق بنيادين كارگر است و اين حق را نمي توان 
از كارگر س��لب كرد. وي در رابطه با نقش كارفرمايان در پيشگيري از 
حوادث ش��غلي گفت: وظيفه كارفرما فقط كسب سود نيست.  اصابتي 
افزود: در بخش س��اختمان، واگذاري كار به پيمانكاران، مسئوليت را 
از كارفرما سلب نمي كند چراكه بر اس��اس قانون، اعمال سياست هاي 
پيشگيرانه و رعايت اصول ايمني بر عهده كارفرماي اصلي است. در واقع 
واگذاري به پيمانكار، كارفرما را از مسئوليت هاي حقوقي و كيفري مبرا 
نمي كند.  وي در ارتباط با وظايف كارفرما به ماده ۹۱ قانون كار اشاره كرد 
و گفت: براساس اين ماده قانوني، فراهم آوردن شرايط ايمني محيط كار 

و آموزش اصول ايمني به كارگران برعهده كارفرماست. 

ب�ا ديرك�رد دول�ت در ارائ�ه بودج�ه س�ال 
9۵ و برنام�ه شش�م و همچني�ن ب�ا نزدي�ك 
ش�دن مجل�س ب�ه جري�ان انتخاب�ات ارائ�ه 
بودج�ه چن�د دوازده�م جدی ش�ده اس�ت. 
 نگاهي به س��ابقه زمان بررس��ي بودجه از س��وي 
مجلس نش��ان می دهد كه  رس��يدگي به بندهاي 
مختلف بودجه در س��ال جاری بسيار بعيد است و 
لذا دولت س��ال بعد را با بودجه چند دوازدهم آغاز 

خواهد كرد. 
البته آنچه در مي��ان نماين��دگان مجلس مطرح 
مي ش��ود صداهاي مختل��ف در اين باره اس��ت. با 
اين ح��ال در اين اي��ام حضور بيش��تر نمايندگان 
شهرس��تان ها در حوزه انتخابي و برخي آمارها ي 
اقتص��ادي و قيمت ه��اي من��درج در متن لايحه 
احتمالا تصويب آن را به س��ال بعد موكول خواهد 
كرد به خصوص كه برنامه شش��م توسعه نيز يكي 
از برنامه هاي س��نگين براي تصويب در قوه مقننه 
است كه مسير پنج س��ال بعد را ترس��يم خواهد 
كرد. هر چند كه عملكرد دولت ها نشان داده است 
حركت بر مدار برنامه پنج ساله بسيار سخت بوده 
و حتي معمولاً بودجه يك س��اله را هم با تغييرات 

جدي انجام مي دهند. 
 چالش هاي ارقام لايحه بودجه در مجلس 

 بنابر اين گزارش چالش هاي ج��دي درباره ارقام 
بودج��ه اي از هم اكنون قابل پيش بيني اس��ت كه 
مهم تري��ن آن، درآمدهاي رؤيايي نفت اس��ت كه 
با قيمت هر بش��كه ۴۰ دلار،  آن هم با افزايش يك 
ميليون بش��كه اي و رسيدن س��قف فروش به دو 
ميليون و 3۵۰ هزار بشكه بسته شده است. اين در 
حالي است كه پيش بيني ها نه ارقام افزايش فروش 
نفت خام را تأكيد مي كند و ن��ه قيمت ۴۰ دلاري 

براي هر بشكه را. 

دومين چالش جدي و سنتي در مجلس تخصيص 
منابع بودجه هاي عمراني است كه احتمالاً با توجه 
به جذب منابع خارجي انتظارات نمايندگان مجلس 
را بيش��ترخواهد كرد و لذا چانه زني در اين باره نيز 

بيشتر از سال گذشته خواهد شد. 
 س��ومين چالش نمايندگان با ارقام لايحه بودجه 
تحقق درآمده��اي دول��ت به خص��وص از محل 
درآمده��اي مالياتي اس��ت. درآمدهاي��ي كه هر 
سال بنا است از محل شناس��ايي فراريان مالياتي 
و شفاف سازي در اقتصاد محقق شود اما لابي هاي 
بازار،  اصناف و صاحب نفوذان ديگر به همراه كاهش 
تقاضاي داخلي مانع تحقق آنها خواهد شد.  بنابراين 
با توجه به موارد گفته شده و ساير ارقام حاشيه ساز 
كه ترجي��ح نمايندگان بررس��ي آنه��ا در فضايي 
غير تبليغاتي براي كرس��ي هاي مجلس اس��ت لذا 
بررسي بودجه و به خصوص در جزئيات به روزهاي 
آخر اس��فند و بعد از انتخابات موكول خواهد شد.  
در همين باره مصري عضو هيئت رئيسه مجلس با 
اشاره به تأخير دولت در ارائه لوايح بودجه و برنامه 
شش��م به مجلس و زمانب��ر بودن تصوي��ب  آن ها، 
مي گويد: ارائه لايحه چنددوازدهم از سوي دولت 

به مجلس اجتناب ناپذير است. 
عبدالرضا مصري مي افزايد: اواخر مرداد ماه س��ال 
جاري زمان ارائه لايحه برنامه ششم به مجلس بوده 
كه با توجه به اين تأخير، رسيدگي به اين لايحه با 
توجه به اينكه سند بالادستي بودجه است بايد در 

اولويت باشد. 
اين نماينده مجلس ادامه مي دهد: در حال حاضر 
مجلس بايد بر بررسي برنامه ششم توسعه متمركز 

شود؛زيرا تصويب آن زمانبر خواهد بود. 
اين نماينده م��ردم در مجلس نهم،  تأكيد مي كند: 
همزماني تقديم اين دو لايحه آن هم در اين زمان 

مختصر، ارائه لايحه چنددوازدهم ازسوي دولت به 
مجلس را اجتناب ناپذير كرده است. 
 اول برنامه ششم، بعد بودجه 

وي گفت: مجلس ابتدا قانون برنامه ششم توسعه را 
مصوب خواهد كرد و بعيد است تا پايان سال جاري 

لوايح مذكور را به تصويب برسانيم. 
مصري افزود: مجلس براي تسريع در روند رسيدگي 
به لوايح برنامه شش��م، بودجه ۹۵ و احكام دائمي 

اقدام به تشكيل كميسيون هاي مجزا كرده است. 
وي با اشاره به مناسبت هاي پيش رو همچون دهه 
فجر و انتخابات، تأكيد كرد: به دليل اين مس��ائل و 
به دليل تأخير دولت در ارائه لايحه بودجه، تصويب 

بودجه ۹۵ به سال آينده موكول خواهد شد. 
سخنگوي هيئت رئيس��ه مجلس شوراي اسلامي، 
يادآور شد: براي بازبودن دست دولت جهت دريافت 
و پرداخت  هاي سال ۹۵، بايد لايحه چند دوازدهم 

به مجلس ارايه شود. 
اما در مقابل اس��ماعيل جليلي عضو كميس��يون 
بودجه مجلس در گفت وگو ب��ا فارس نظر ديگري 
دارد و معتق��د اس��ت ك��ه ني��ازي ب��ه بودجه دو 
دوازدهم نيست.  وي با بيان اينكه نيازي به بودجه 
دودوازدهم نيست، اما با قاطعيت از اتمام بررسي 
بودجه در سال جاري سخن نمي گويد و مي افزايد: 
امكان تحويل بودجه ۹۵ تا پايان امس��ال به دولت 

وجود دارد!
مجلس اگر بخواهد، از نظر زماني امكان بررس��ي 
كامل بودجه تا پايان س��ال وجود دارد، به ش��رط 
اينكه زمان بندي پيش بيني شده به درستي پيش 
برود.  عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس با بيان 
اينكه وقتي كه دولت بودجه كامل ارائه داده است 
نيازي به بودجه دو دوازدهم نيست، اظهار مي دارد: 
اين موضوع به اختيارات مجل��س بازمي گردد كه 

چگونه با آن برخورد كند، اگر بخواهند تا پايان سال 
مي توان بودجه را به دولت تحويل داد، به شرطي 

كه فشرده عمل كنند. 
طي روزه��اي گذش��ته رئيس مجل��س و برخي 
نماين��دگان عنوان كردند كه دول��ت بودجه چند 
دوازدهم سال آينده را نيز به مجلس ارائه دهد، اما 
دولت معتقد است نمايندگان با فرصت باقي مانده 
تا پايان سال مي توانند بودجه سال آينده را به دولت 

تحويل دهند. 
با اين حال همزماني بررسي لوايح بودجه و برنامه 
ششم توسعه با انتخابات موجب شده مجلس براي 

تصويب بودجه دودوازدهم مصر باشد. 
 لوايح برنامه ششم توسعه و بودجه سال ۹۵ كشور 
روز يك شنبه ۲۷ دي ماه از سوي دولت به مجلس 

شوراي اسلامي تقديم شده است. 
 آئين نامه چه مي گويد؟ 

براس��اس آئين نامه داخلي مجلس چنانچه دولت 
تا ۱۵ آذر بودجه سالانه را تقديم نكند، بايد لايحه 
بودجه چند دوازدهم را ارائه دهد و با توجه به تأخير 
۴۲ روزه لايحه بودجه سال ۹۵ اين موضوع طبق 
قانون بايد مورد توجه قرار گي��رد، اما در اين بين 

دولت نظر متفاوتي دارد. 
دولت معتقد اس��ت زمان باقي مانده تا پايان سال 
حتي با وجود انتخابات باز هم ميس��ر است و بايد 
نمايندگان تمام تلاش خود را براس��اس همدلي 
و همزباني و مديريت جه��ادي به منظور تصويب 

بودجه سالانه كشور انجام دهند. 
نوبخت در نشست خبري تشريح لايحه بودجه سال 
۹۵ تلويحاً ارائه بودجه چند دوازدهم را رد كرده و 
تأكيد مي كند، تا پايان سال ۶۰ روز فرصت وجود 
دارد و در صورتي كه نمايندگان بخواهند بودجه را 

تصويب كنند زمان خواهد بود. 
طبق قان��ون آئين نام��ه داخلي مجل��س از زمان 
توزيع لايحه بودجه، نمايندگان و كميسيون هاي 
تخصصي ۱۵ روز فرصت براي بررس��ي داش��ته و 
كميس��يون تلفيق نيز ۱۵ روز نياز ب��ه زمان دارد، 
براي تصويب مفاد لايحه بودجه در صحن مجلس 
زماني تعيين نشده، اما به طور معمول ۱۰ تا ۱۵ روز 
وقت نياز است.  بر اين اساس طبق اين زمان بندي، 
نمايندگان س��ه هفته فرصت ب��راي انتخابات نيز 
نياز دارند كه اگر اين مدت به زمان بندي بررس��ي 
بودجه اضافه شود، قطعاً سال آينده نيازمند بررسي 
بودجه ۹۵ است زيرا همان طور كه اشاره شد سند 
بالادستي برنامه ششم بايد ابتدا تصويب شود تا بر 
اساس سياست گذاري هاي هدف گذاري شده در آن 

بودجه قالب منطقي تري به خود بگيرد. 
همچنين نگاهي به زمان م��ورد نياز مجلس براي 
تصويب بودجه طي سال هاي اخير نشان مي دهد 
كه زود تر از ۴۸ روز بودجه سالانه به تصويب نرسيده 
است با اين حال اصرار دولت بر تصويب بودجه در 

سال جاري است.
بنابراين مجلس می تواند برنامه پنجم را يكس��ال 
تمديد كن��د و بودج��ه ۹۵ را نيز در س��ال جاری 
تصويب نمايد يا برنامه ششم و بودجه ۹۵ را به سال 
آينده موكول كند يا برنامه ششم را تصويب كند و 
بودجه را به س��ال بعد واگذار نمايد و يا هر دو را به 
سال ۹۵ موكول كند و در بهترين حالت اينكه هر 

دو را در سال جاری تصويب نمايد.
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گزارش »جوان« از چالش هاي ارقام بودجه سال آينده در مجلس  

مهران ابراهيميان 

   گزارش يك

رئي�س س�ازمان مل�ي اس�تاندارد از تدوين 
اس�تانداردهاي جديد توليد خودرو مطابق با 
اس�تانداردهاي اتحادي�ه اروپا تا س�ال آينده 
خبر داد و گفت: بر اين اس�اس، استانداردهاي 
۵2گانه خودرو از نظر كمي و كيفي ارتقا مي يابد. 
نيره پيروزبخ��ت در گفت  وگو با ف��ارس، در مورد 
اقدامات سازمان اس��تاندارد براي بهبود كيفيت 
خودروهاي توليد داخل در شرايطي كه بسياري 
از خريداران نسبت به اين مسئله معترض هستند، 
اظهار داش��ت: در حال بررس��ي اس��تانداردهاي 
جديد اتحاديه اروپا تحت عنوان استاندارد »يورو 
ان   كپ« ب��راي توليد خودرو هس��تيم ت��ا بر اين 
اساس، كيفيت خودروهاي داخلي ارتقا يابد.  وي 
تصريح كرد: در جلس��اتي با خودروسازان و ستاد 
سياست گذاري صنعت خودرو در اين مورد بحث 
شده تا استانداردهاي روز اروپا در توليد خودروهاي 

داخلي لحاظ شود.  پيروزبخت ادامه داد: در دوران 
تحريم، خودروسازان با مشكلاتي روبه رو بودند و 
امكان ارتقاي كيفي محصولاتشان را نداشتند، اما با 
فضاي جديد ايجاد شده امكان تنوع توليد و ارتقاي 

كيفيت خودروها فراهم شده است.  
وي  گف��ت: هم اكن��ون بررس��ي هايي را بر روي 
اين اس��تانداردهاي جديد اروپ��ا انجام مي دهيم 
تا اس��تانداردهاي توليد خودرو در كش��ور بر اين 
اس��اس مورد تجدي��د نظر ق��رار گي��رد.  رئيس 
س��ازمان اس��تاندارد درباره تغييرات قابل ايجاد 
در اس��تانداردهاي فعلي توليد خودرو نيز توضيح 
داد: اين مس��ئله بايد در ش��وراي عالي استاندارد 
نهايي ش��ود كه بر اس��اس آن، بر روي قطعات و 
مجموعه هاي��ي ك��ه جداگان��ه تح��ت عن��وان 
استانداردهاي ۵۲ گانه خودرو محسوب مي شوند، 

شاهد ارتقای سطح كيفي و كمي باشيم. 

وزير نفت و گاز عمان اعلام كرد اين كش�ور 
تصميم دارد به ط�رح واردات گاز طبيعي از 
ايران در دوران پساتحريم سرعت ببخشد. 
به گزارش ايسنا، محمد بن حمد الرمحي گفت: 
من بس��يار خوش بين هس��تم كه اكنون با لغو 
تحريم هاي ايران، پروژه خط لوله واردات گاز از 

ايران با شتاب بيشتري اجرا مي شود. 
وي با اشاره به دوران پساتحريم در ايران گفت: 
ما مشكلات فراواني داشتيم، اما اكنون مي توانيم 
كمپرسور و لوله سفارش دهيم و از مشاوره فني 

استفاده كنيم. 
وزير نفت و گاز عمان تصري��ح كرد: همچنين 
مي توانيم با بانك ها براي دريافت خدمات مالي 

رايزني كنيم، اوضاع تغيير كرده است. 
الرمحي گف��ت كه اميدوار اس��ت طراحي كلي 
پروژه )FEED( تا پنج ماه آينده به پايان برسد 

و مرحله مهندس��ي، تأمين تجهيزات و ساخت 
)EPC( تا پايان امس��ال يا در سه ماه نخست 

سال آينده آغاز شود. 
قرارداد فروش گاز ايران به عمان در سال ۲۰۱3 
امضا شد و اين قرارداد ۶۰ ميليارد دلاري، براي 
۲۵ سال اعتبار دارد. انجام مطالعه صادرات گاز 
ايران به عمان در دو بخش خش��كي و دريايي 
تعريف ش��ده اس��ت كه مطالعه بخش دريايي 
صادرات گاز اي��ران به عمان، ۲۹ ش��هريورماه 
امسال به شركت مهندسي و ساخت تأسيسات 
دريايي ايران )IOEC( سپرده شد و قرارداد آن 
ميان مديران عامل ش��ركت ملي صادرات گاز 
ايران، ش��ركت مهندسي و س��اخت تأسيسات 
دريايي ايران و سيف بن حمدالسلماني، مديركل 
برنامه ريزي و ارزيابي پروژه ها در وزارت نفت و 

گاز عمان امضا شد. 
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